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Un scenariu: Hackerii
farma inventeazã virusul
ºi vaccinul, concomitent

I
ndustria farma se aflã, de 20
de ani, într-un adevãrat boom
economic ºi financiar, care
este sprijinit de recentele evo-
luþii tehnice, de cerceta-
rea-inovarea biotehnologicã
ºi de aprofundarea cercetãri-
lor privind ADN-ul ºi fiecare

microcelulã din organismul uman. O
parte importantã din aceastã dezvol-
tare este datoratã industriei IT care a
pus la dispoziþia farma atât domeniul
vast al intercomunicãrii rapide la ni-
vel global, cât ºi echipamente ºi noi
tehnologii, în care inteligenþa artifi-
cialã începe sã joace un rol din în ce
mai important.

Competiþia în industria farma este

aprigã la nivel global ºi pentru a-ºi pã-
stra, sau mai bine zis a-ºi creºte com-
petitivitatea, companiile din domeniu
sunt nevoite sã bage mâna adânc în
buzunar pentru achiziþionarea echi-
pamentelor ºi tehnicilor de ultimã ge-
neraþie. Numai cã, pentru a face acest
lucru, giganþii farma au nevoie de ve-
nituri considerabile, iar mare partea
dintre acestea provin din scoaterea
pe piaþã a unor medicamente, vacci-
nuri ºi tratamente inovative menite
sã trateze orice boalã realã... sau
închipuitã.

În urmã cu 25 de ani, odatã cu dez-
voltarea domeniului IT, au început sã
se ridice rapid ºi companiile care
vând soluþii de protecþie a device-uri-

lor ºi capacitãþilor de stocare împotri-
va atacurilor cibernetice ºi aºa numi-
þilor viruºi. Pentru a vinde o soluþie de
protecþie în domeniul IT, firmele de
securitate ciberneticã realizeazã, con-
comitent cu soluþia propusã, ºi virusul
pe care programul antivirus ar urma
sã îl blocheze sau sã îl anihileze. Ulte-
rior, dupã lansarea concomitentã în
piaþã a celor douã, companiile creazã
upgradãri ale programului menite sã
combatã alte variante de virus ciber-
netic, pe care bineînþeles cã le studia-
zã în acelaºi timp cu soluþiile de up-
gradare.

GEORGEMARINESCU
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Suspiciuni revoltãtoare: lãcomia de bani întoarce pe dos Jurãmântul lui Hippocrate (Concept grafic de MAKE)

Istvan Sarkany, candidat în Comitetul
Reprezentanþilor FP: ”Statul pare cã vrea
sã blocheze listãrile de companii din
portofoliul Fondului Proprietatea”
l ”Trebuie sã gãsim soluþii care sã aducã valoare pentru toþi acþionarii FP”l ”Vrem sã
vedem o strategie clarã de administrare a FP; în clipa de faþã totul este o nebuloasã”

F
ondului Proprietatea trebuie sã
aibã o strategie clarã de admini-
strare, care sã fie în beneficiul tu-
turor acþionarilor, spune Istvan

Sarkany, investitor ºi candidat pentru
un loc înComitetul Reprezentanþilor FP
la alegerile din 27 septembrie.

Istvan Sarkany ne-a declarat:
�Investitorii de retail au ajuns sã aibã
peste 50% din Fondul Proprietatea,
astfel încât cred cã a venit momentul
ca cineva sã le reprezinte interesele, sã
aibã un cuvânt de spus în ceea ce pri-
veºte direcþia în care merge fondul.
Trebuie sã vedem intenþiile admini-
stratorului ºi, dacã sunt în beneficiul
nostru sã le promovãm, iar dacã nu sã
încercãm sã gãsim soluþii care sã adu-
cã valoare pentru toþi acþionarii

Fondului Proprietatea.
Investitorul a adãugat: �Din pun-

ctele de pe ordinea de zi a adunãrii din
data de 27 septembrie reiese cã statul
vrea alt administrator la FPcare sã aibã
o strategie bazatã pe investiþii, dar nu
ºtim care este aceastã strategie ºi dacã
este în avantajulmicilor acþionari.Deo-
camdatã vedem cã statul doreºte ca FP
sã nu mai facã rãscumpãrãri de acþiuni
ºi pare cã vrea sã blocheze listãrile de
companii din portofoliul fondului.

Dar ce se va întâmpla cu aceste
companii, care rãmân blocate în mâi-
nile unui administrator pe care în clipa
de faþã nici nu-l ºtim. Sã nu uitãm cã
statul a încercat sã dãuneze Fondului
Proprietatea prin majorarea capitalu-
lui companiei Aeroporturi Bucureºti

care, dacã n-ar fi fost anulatã în instan-
þã, ar fi fost în detrimentul micilor ac-
þionari ai FP�.

În anul 2021, Ministerului Tran-
sporturilor, ca acþionar majoritar al
Aeroporturi Bucureºti, decisese majo-
rarea capitalului social al companiei,
de la 143,8 milioane de lei la 4,91 mi-
liarde de lei prin aport în naturã, re-
spectiv terenul Aeroportului Bãneasa.
Dar Franklin Templeton, administra-
torul Fondului Proprietatea a contestat
în instanþã evaluarea terenului de 3,8
miliarde de lei care era de 11 ori mai
mare decât evaluarea anterioarã de
336 milioane de lei.
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Fãrã mãsuri imediate pentru decarbonizare,
aproape toate clãdirile din Europa sunt
supuse riscurilor financiare

(Interviu cu Valentin Vasile, Vicepreºedinte Digital Energy Business - South-East
Europe, Schneider Electric)

Reporter:Avem deja foarte multe
argumente care ne îndeamnã sã pu-
nem în practicã rapid mãsuri de de-
carbonizare ºi de migrare cãtre surse
de energie sustenabile, verzi. Unele
þin de cadrul legislativ european, alte-
le de situaþia geopoliticã, altele - nu
în ultimul rând -de economie ºi de
ecologie. Întrucât reprezentaþi una
dintre cele mai sustenabile companii
din lume, ne puteþi spune cum se ra-
porteazã la aceastã situaþie Schneider

Electric?
Valentin Vasile: Într-adevãr, pre-

siunea deja existentã asupra reþelelor
electrice din toate motivele pe care
le-aþi enumerat ºi consumul de ener-
gie electricã în creºtere pe care îl im-
plicã noile tehnologii, în special AI,
au dat un imbold foarte puternic poli-
ticilor de decarbonizare.

A CONSEMNAT
EMILIAOLESCU

(continuare în pagina 11)

D
in clãdirile existente în Europa, 90% pot întâmpina riscuri financiare dacã nu se
iau imediat mãsuri de decarbonizare, este de pãrere Valentin Vasile, Vicepreºedin-
te Digital Energy Business - South-East Europe, Schneider Electric. Acesta eviden-
þiazã, în cadrul unui interviu, cã 35% din clãdirile europene au vârste mai mari de

50 de ani, deci sunt construite pe tehnologii perimate sau intens consumatoare de energie.
�Problema nu se rezumã doar la modul în care au fost construite aceste clãdiri, ci vizeazã ºi
modul în care sunt ele exploatate - pentru cã 70% din consumul total de energie pe durata de
viaþã a unei clãdiri vine din exploatare�, adaugã specialistul, subliniind ºi cã 76% din clãdirile
de birouri din Uniunea Europeanã riscã sã devinã depãºite din punct de vedere tehnologic,
pânã la finalul acestui deceniu, dacã nu trec prin modernizãri substanþiale.

Boli create
artificial;
exemple (I)
lMarketingul farmaceutic:
De la tratamentul bolilor la
inventarea acestora

I
ndustria farmaceuticã modernã, o
piaþã globalã de miliarde de dola-
ri, nu se mai limiteazã la tratarea
ºi vindecarea celor bolnavi. În ul-

timii ani, s-au dezvoltat noi tehnici de
publicitate, care vizeazã agresiv pu-
blicul sãnãtos, transformând anxietã-
þile naturale ale oamenilor în afecþiuni
de tratat. Acest fenomen, adesea nu-
mit �disease mongering� (fabricarea
de boli), exploateazã temerile profun-
de legate de boalã, îmbãtrânire ºi mo-
arte pentru a stimula cererea de medi-
camente.

Pe baza unei strategii bine puse la
punct, al cãrei scop este extinderea ar-
tificialã a pieþei, giganþii farma se
pare cã au devenit experþi în �forma-
rea bolilor� ºi în exagerarea unei sim-
ptomatologii comune, cu scopul de a
transforma oamenii sãnãtoºi în pa-
cienþi dependenþi de medicamente,
practicã ale cãrei consecinþe sunt gra-
ve asupra sãnãtãþii publice ºi asupra
încrederii pe care pacienþii o au în sis-
temul medical.

Strategia de a transforma tulburãri
minore sau simptome comune în boli
este relativ simplã: laboratoarele far-
maceutice preiau probleme minore de
sãnãtate ºi le transformã în boli serioa-
se printr-un val de studii clinice, arti-
cole ºtiinþifice ºi campanii mediatice.
De multe ori, aceste boli sunt complet
necunoscute pânã la lansarea medica-
mentului care pretinde cã le trateazã.
Este ca ºi cum un miracol s-ar fi
produs înainte de diagnosticare:
medicamentul este deja pe piaþã.

Odatã identificatã o �nouã� boalã,
începe o maºinãrie complexã de mar-
keting ºi manipulare, destinatã sã con-
vingã atât publicul, cât ºi comunitatea
medicalã, cã aceastã patologie repre-
zintã o ameninþare gravã. Rezultatul?
O piaþã nouã pentru medicamente
care, în multe cazuri, trateazã
simptome izolate sau chiar
inexistente.

Campaniile publicitare ºi de
conºtientizare lansate demarii jucãtori
din industria farmaceuticã au un im-
pact profund asupra percepþiei sãnãtã-
þii în rândul publicului. Aceste strate-
gii urmãresc sã redefineascã ceea ce
înseamnã sã fii sãnãtos, transformând
simptome obiºnuite ale vieþii de zi cu
zi în tulburãrimedicale grave, ce nece-
sitã tratament farmacologic. Aceastã
abordare, numitã �crearea de niºe de
piaþã�, exploateazã fricile ºi
nesiguranþele oamenilor.

I.GHE.
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Industria farmaceuticã, venituri de
1,6 trilioane dolari în anul 2023

V
enitul global al industriei farmaceutice a fost de aproximativ 1,6 tri-
lioane de dolari, potrivit datelor publicate în mass-media americanã
ºi europeanã. Aceastã creºtere semnificativã a fost determinatã de
factori precum avansul în domeniul medicinei personalizate, terapia

împotriva cancerului ºi creºterea cererii pentru medicamente inovative. În
plus, colaborãrile între companiile farmaceutice ºi cele din domeniul tehno-
logiilor avansate, cum ar fi Inteligenþã Artificialã, au accelerat dezvoltarea ºi
aprobarea de noi medicamente.

Cifra de afaceri a industriei farmaceutice a crescut ºi ea datoritã unor facto-
ri precum preþurile ridicate ale medicamentelor cu prescripþie ºi inovarea în
domenii precum biotehnologia ºi imunoterapia. (I.Ghe.)
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